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مرگ هم در تهران گران شد
خدمــات  بهــای  جدیــد  لایحــه 
آرامســتان های تهران برای ســال ۱۴۰۴ با 
رأی اکثریت اعضای شــورای شــهر تهران  
تصویب شــد. این لایحه شــامل افزایش 
۲۵درصدی تعرفه های خدمات کفن و دفن، 
حمل متوفی، واگذاری قبور و سایر خدمات 
پیرهــادی رئیس  مربوطه اســت. مهدی 
کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهری شــورای شــهر تهران با اشاره به 
افزایش تعرفه های خدمات آرامســتان ها، 
تأکید کــرد که ایــن افزایش ها بــا در نظر 
گرفتن شرایط اقتصادی شهروندان تعدیل 
شده اســت. او گفت: عمده افزایش ها زیر 
۵۰ درصد نگه داشــته شــده اند. حتی در 
برخی موارد، مانند اقلام تغسیل و تکفین، 
کاهــش ۱۱ درصدی اعمال شــده اســت. 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
شهر تهران با بیان اینکه هزینه های سازمان 
بهشــت زهرا (س) بسیار بیشــتر از میزان 
افزایــش تعرفه هاســت، اظهار کــرد: اگر 
قــرار بود هزینه هــای حمل ونقل متوفیان 
و خدمات دیگر متناســب بــا تعرفه های 
وزارت بهداشت محاسبه شود، افزایش ها 
چندین برابــر رقم مصوب می شــد. برای 
همیــن تصمیم گرفتیم نرخ هــا را کمتر از 
میزان واقعی افزایش دهیم تا مردم دچار 
مشکل نشــوند. رئیس شورای شهر تهران 
ضمن تأکید بر ضــرورت تأمین منابع مالی 
پایــدار برای ســازمان بهشــت زهرا(س) 
تصریــح کرد: نمی تــوان ســازمانی را که 
خدمــات ضروری ارائه می دهــد، صرفا از 
طریــق افزایــش هزینه هــای خدمات آن 
اداره کــرد. باید منابع مالــی دیگری برای 
تأمین هزینه های آن در نظر گرفت. رئیس 
کمیسیون شهرســازی و معماری شورای 
شهر تهران پیشــنهاد کرد که برای کاهش 
فشــار بر بهشــت زهــرا (س) و تشــویق 
شــهروندان به اســتفاده از آرامستان های 
بایــد تفاوت قیمتــی قابل توجهی  جدید، 
بین تعرفه های این آرامســتان ها و بهشت 
زهرا (س) در نظر گرفته شــود. وی گفت: 
مردم به دلیل نزدیکی، همچنان بهشــت 
زهرا را ترجیــح می دهند. اگر قرار اســت 
آرامستان های جدید جایگزین شوند، باید از 
نظر هزینه ای مزیتی برای شهروندان داشته 
باشند. خزانه دار شورای شهر تهران با اشاره 
به رایگان بودن یــک طبقه از قبور، تصریح 
کرد: برخی افــراد تمایــل دارند فقط یک 
طبقه از قبر را برای عزیزان شــان نگه دارند 
و نیازی به خرید سایر طبقات ندارند. بر این 
اســاس، یک طبقه از قبور همچنان رایگان 
خواهد بود و تنها برای رزرو ســایر طبقات، 
هزینه دریافت می شــود. عضو کمیسیون 
شهرســازی و معماری شورای شهر تهران 
با اشاره به نگرانی های شهروندان شهر  ری 
دربــاره ایجاد آرامســتان جدید در نزدیکی 
این منطقه، هشــدار داد: جنــوب تهران و 
شــهر ری طی دهه های گذشته بار سنگین 
آرامستان های تهران را به دوش کشیده اند. 
نباید مجددا با ایجاد آرامســتان جدید، این 
فشــار را افزایش دهیم. باید آرامستان های 

جدید در سایر مناطق تهران توزیع شوند.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا(س) با 
بیان اینکه درآمدهای کنونی این ســازمان 
حتی بــا افزایش تعرفه ها نیز پاســخ گوی 
هزینه های آن نیست، تأکید کرد: با افزایش 
۲۰ تــا ۳۰درصــدی تعرفه هــا، همچنان 
۴۰ درصــد از هزینه هــای ســازمان تأمین 
نمی شــود. اگــر شــهرداری منابــع مالی 
مناســبی برای این ســازمان در نظر نگیرد، 
در ســال ۱۴۰۴ بــا کمبود بودجــه مواجه 
خواهیم شــد. تاجیک با بیان اینکه شــاید 
موضوع بهای خدمات در آرامستان بهشت 
زهــرا (س) یکی از تنها موضوعاتی باشــد 
که شــورا و شهرداری می خواهند بیشترین 
خدمــات را با کمترین هزینــه ارائه دهند، 
گفت: اگر منابعی در نظر گرفته شــود که 
بتــوان از محل فروش قبــر منابع را تأمین 
نکــرد، همین میــزان افزایــش قیمت نیز 
اعمال نمی شــود. وی افزود: در گزارشات 
حسابرسی با این وضعیت گزارش ما منفی 
می شــود؛ لذا درخواست می کنیم در مورد 
افزایش به گونه ای تصمیم گیری شــود که 
سازمان دچار ضرر نشــود. تاجیک با بیان 
اینکه در قطعات اهدای عضــو، نام آوران 
و قطعاتی مشــابه در بهشــت زهرا (س) 
وجــود دارد، گفــت: ایجــاد قطعه خاص 
در آرامســتان های جدید نیز در دستور کار 
است اما باید مجوز شــورا را دریافت کند. 
در نهایت، پس از بررســی های مختلف و 
اعمال برخی اصلاحات، لایحه جدید بهای 
خدمات آرامســتان های تهران بــا ۱۹ رأی 
موافق به تصویب رسید. بر اساس پیشنهاد 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران، افزایش 
نرخ در ردیف هایی که ۳۰ درصد رشد برای 
آنها در نظر گرفته شده بود، با حداکثر آرای 

موافق به ۲۵ درصد رسید.

خطر تخریب 
ساختمان تاریخی سینگر تهران

شرق:  ســاختمان تاریخی ســینگر که در دوران پهلوی اول به دست 
معمار برجسته نیکلای مارکوف در خیابان سعدی تهران ساخته شد، 
اکنون در آســتانه تهدیدی جدی قرار دارد. با وجود ثبت این بنا در فهرســت 
آثار ملی ایران در تاریخ ۲۴ آبان ۱۳۸۵ با شــماره ۱۶۲۵۴، گزارش ها حاکی از 
آن اســت که مالک خصوصی این ساختمان در تلاش است حکم خروج آن 
از فهرســت آثار ملی را دریافت کند و به  جای آن، مجتمعی تجاری احداث 

کند.
ساختمان ســینگر یکی از آثار مهم نیکلای مارکوف، معمار روسی است 
که پس از وقوع جنگ در شــوروی سابق به ایران مهاجرت کرد و در خدمت 
شــهرداری تهران درآمد. او بناهای شاخصی مانند کلیسای ارتدوکس روس، 
دبیرســتان البرز، ســاختمان اداره پســت تهران، مدرســه ژاندارک، باغ موزه 
نگارستان، مسجد فخرالدوله، ساختمان ســفارت ایتالیا و چندین اثر دیگر را 

در تهران احداث کرده است.
نمای این ســاختمان متأثر از معماری کلیســای سنت استپانوس و مریم 
مقدس اســت و از مصالحی مانند آجر و خشــت بهره گرفته شده است. به 
گفته سجاد عسگری، دبیر کمیته ملی پیگیری حفاظت از خانه های تاریخی 
شــهر تهران، این بنــا نه تنها یکی از آثــار معماری معاصر ایران محســوب 
می شود، بلکه دارای ارزش های فرهنگی و تاریخی منحصربه فردی است که 

هرگونه تخریب آن را توجیه ناپذیر می کند.
گلبو فیوضی، نویســنده و منتقد حوزه فرهنگ، اعلام کرده است که مالک 
این بنای تاریخی با استناد به خطر ریزش ساختمان، تلاش دارد حکم خروج 
آن را از فهرست آثار ملی بگیرد. این در حالی است که کارشناسان معتقدند 
وضعیت بنا ســالم است و احتمالا در ســاخت آن از اسکلت فلزی استفاده 

شده که استحکام لازم را تأمین می کند.
ســجاد عســگری، دبیر کمیته ملی حفاظت از خانه های تاریخی شــهر 
تهران، درباره خطر خروج از ثبت ملی ســاختمان ســینگر تهران هم به ایلنا 
گفته اســت: اگر حتی یک درصد، بنای تاریخی ســینگر از فهرست آثار ملی 
کشــور بر اثر درســت دفاع نکردن اداره میراث فرهنگی استان تهران خارج 
شــود، باز هم نباید این ســاختمان به دلیل وجود ارزش های معماری در آن 

تخریب و نابود شود، بلکه باید به طور کامل حفظ شود.
این فعال میراث فرهنگی تهران گفت: براســاس مصوبه سال ۹۲ شورای  
عالــی معماری و شهرســازی که ضوابط و شــاخص های لازم برای بازیابی 
هویت شهرسازی و معماری ایرانی و اسلامی را مشخص و ابلاغ کرده است، 
حفظ و صیانت از بناها و بافت های تاریخی و فرهنگی و مکاشفه ارزش های 
پنهان آنها ضروری است و بازسازی بناهایی که تا سال ۱۳۴۰ شمسی احداث 
شــده و به دلایلی تخریب شــده اند، باید به صورت عین به عین انجام شود، 
بنابراین مالک ساختمان سینگر نمی تواند این اثر تاریخی شهر تهران را حتی 
در صورت خروج از فهرســت آثار ملی کشور تخریب کند و اگر اتفاقی برای 
این اثر بیفتد، مالک بنا باید آن را عین به عین بســازد، چون براساس مصوبه 
ابلاغ شده شــورای  عالی معماری و شهرسازی ســاختمان سینگر باید حفظ 

شود.
عسگری افزود: ساختمان ســینگر تهران هم اکنون وضعیت بسیار خوبی 
دارد و بنا خوب و سالم است. حتی مشکل حفاظتی هم ندارد، چون احتمالا 
نیکلای مارکوف در ساخت و احداث آن از اسکلت فلزی استفاده کرده است.
او گفــت: بنای تاریخی ســاختمان ســینگر تهران در گذشــته نمایندگی 
چرخ های خیاطی ســینگر بود و درحال حاضر مغازه هــای این بنا به محلی 

برای فروش ابزارآلات صنعتی تبدیل شده است.
به گفته ســجاد عسگری، موقعیت جغرافیایی ســاختمان سینگر تهران 
به گونه ای است که هم در حریم میدان مخبرالدوله قرار گرفته و هم بخشی 
از آن مشــرف به کوچــه خانه تاریخی «عزیزالســلطان» اســت و هم دیوار 
پشتی بنا مشــرف به خیابان لاله زار تهران اســت که احتمالا مقررات حریم 
خیابان لاله زار هم بر آن حاکم می شود. پایین تر از ساختمان سینگر هم خانه 
«معین التجار بوشــهری» قرار دارد؛ بنابراین تخریب اثر به دلیل واقع شدن در 

حریم آثار تاریخی دیگر تهران امکان ندارد.
ماجرای ساختمان سینگر شباهت هایی با هتل رزیدانت تهران دارد که با 
استناد به لزوم ایمن سازی، حکم تخریب آن صادر شد. پس از حادثه پلاسکو 
در سال ۱۳۹۵، شهرداری تهران از بیم وقوع فاجعه ای مشابه، دستور تخریب 
این هتل را صادر کرد. اکنون نگرانی ها از تکرار این ســناریو برای ســاختمان 

سینگر بالا گرفته است.
ســید احمد علوی، رئیس کمیته گردشــگری و میراث فرهنگی شــورای 
اسلامی شــهر تهران، در جلسه علنی شورای شــهر تهران تأکید کرده است 
که مســئولیت تعیین ارزش بناهای تاریخی بر عهده وزارت میراث فرهنگی 
است، نه شهرداری. او از میراث فرهنگی خواسته است که شفاف سازی کند 

و مسئولیت قانونی خود را بپذیرد.
در همین راســتا، ناصر امانی، عضو شورای شــهر تهران، در تذکر پیش از 
دســتور خود در سیصد و یازدهمین جلسه صحن شــورا ضمن آرزوی قبولی 
طاعات و عبادات مســلمانان، گفت: ابتدا از جناب آقای علوی بابت تذکری 
که درباره ســاختمان سینگر مطرح کردند و نگرانی ای که دوستداران میراث 
فرهنگی تهران همواره منعکس می کنند، تشــکر می کنم. حداقل شهرداری 
می تواند به جای صدور پروانه تخریب و نوســازی، به موضوع ایمن ســازی 
ســاختمان ورود کند. ظاهرا در  حال  حاضر هم بحث ایمن ســازی در جریان 

است و اگر اراده ای در این زمینه باشد، قطعا امکان پذیر خواهد بود.
او ادامه داد: همان طور که مســتحضر هســتید، معمار این ســاختمان، 
چندین بنای تاریخی دیگر را نیز در مرکز تهران ســاخته اســت. اگر این ســد 
شکســته شــود، نگرانی جدی ای وجود دارد که دیگر بناهای تاریخی نیز در 
معرض خطر قرار بگیرند؛ بنابراین به نظر می رسد که جناب مهندس چمران، 
رئیس محترم شــورا و کمیته میراث فرهنگــی، به همراه جناب آقای علوی، 
این موضوع را پیگیری کرده و شــهرداری را به تصمیم گیری مناسبی در این 
زمینه ســوق دهند. هرچند مســئولیت اصلی این موضوع با میراث فرهنگی 
اســت و ارتباطی مستقیم با شــهرداری ندارد، اما شهرداری نیز در این زمینه 
مســئولیت هایی دارد که لازم است به نحوی عمل کند تا این دغدغه برطرف 
شــود. امانی خطاب به چمران اضافه کرد: تشکر دوم را از جناب عالی بابت 
واکنش سریع به ابلاغیه مدیرکل امور مناطق شهرداری دارم. این ابلاغیه هم 
از نظر محتوایی و هم از نظر شــکلی دارای ایرادات جدی بود. واکنش سریع 

شما باعث شد که از اجرای آن جلوگیری شود.
ســاختمان ســینگر نه تنهــا جزئی از هویــت معماری تهران محســوب 
می شود، بلکه نمونه ای ارزشــمند از سبک تلفیقی معماری ایران و اروپا در 
دوران پهلــوی اول اســت. فعالان میراث فرهنگی، معماران و دوســتداران 
تاریخ ایران از دادســتان کل کشور، شهرداری تهران و وزارت میراث فرهنگی 
درخواســت کرده انــد به این مســئله ورود کننــد و مانع از نابــودی این اثر 

ارزشمند شوند.
با توجه به وضعیت ســالم بنا و قوانین موجود درباره حفاظت از میراث 
معماری، انتظــار می رود میــراث فرهنگی و دســتگاه های اجرائی ذی ربط 

هرچه سریع تر تصمیمات مؤثری برای جلوگیری از این تخریب اتخاذ کنند.

ورود شورا به بخش نامه پرحاشیه شهرداری تهران درباره ساخت وساز در باغات باقی مانده پایتخت

نقشه بهشت خنثی شد

نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

شــرق:  خیز دوباره شــهرداری تهران برای ساخت وساز در باغات 
باقی مانده تهران هم خنثی شد . شنبه شب تصویر بخش نامه ای در 
رسانه ها منتشر شد که نشان می داد شهرداری بخش نامه آبان  سال 
۱۴۰۲ خود را که با ورود ســازمان بازرسی متوقف شده بود،  تکرار 
کرده است .  این بخش نامه، مجوز صدور پروانه برای املاکی را که 
بخشــی از عوارض خود را پرداخت کرده بودند، براساس مصوبه 
باطل شــده برج باغ  می داد . این بخش نامه نتیجه جلســه اسفند 
۱۴۰۳ شــهردار تهران، معاونان و مدیران شهری بود. این در حالی 
است که در سال های اخیر، بازرسی کل کشور، قوه قضائیه و وزارت 
راه و شهرســازی بارها مخالفت صریح خــود را با این رویه اعلام 
کرده اند و حتی مصوبه شــورای شــهر تهران در سال ۱۳۹۷ برای 

صدور پروانه ۶۲ باغ نیز ابطال شد.
ســال گذشــته هم حمیدرضــا صارمی، معاون شهرســازی، 
بخش نامه ای مشابه را بر اساس تفسیری اشتباه از قوانین منسوخ 
صــادر کرد که بــا واکنش جدی کارشناســان و فعالان اجتماعی 
روبه رو شــد. در نهایت، بازرسی کل کشور و سایر نهادهای مسئول 
دستور لغو این بخش نامه را صادر کردند. اما این بار معاونت امور 
مناطق، اقدام به صدور دستورات جدیدی برای اجرای برج باغ کرد. 
این اقدام در حالی صورت گرفته که قوانین بالادســتی و نهادهای 
نظارتی صراحتــا اجرای چنیــن طرح هایــی را غیرقانونی اعلام 
کرده اند. در بخش نامه جدید کــه به امضای مدیرکل دفتر تدوین 
ضوابط، نظارت و صدور پروانه شهرســازی رسیده، آمده بود: «در 
راستای مســاعدت به درخواســت های صدور پروانه ساختمانی 
در امــلاک دارای ســابقه باغ و با توجه به مصوبه جلســه مورخ 
۱۴۰۳/۱۲/۱۱ شــهرداری تهران، مقرر گردیــد در صورت پرداخت 
بخشی از عوارض مربوطه، صدور پروانه ساختمانی مطابق ضوابط 
طرح تفصیلی بلامانع باشــد». مهدی چمران پیش از آغاز جلسه 
شورا در پاسخ به خبرنگار «شرق» در خصوص این بخش نامه گفت 
که هر وقــت صلاح بداند درباره آن توضیــح می دهد . بااین حال، 
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای 
شهر تهران، در صحن شورا در تذکری گفت: این بخش نامه ها که 
حاشیه ساز هم هست، برای چند پرونده خاص است . او با اشاره به 
جلوگیری از یک تصمیم نادرست در حوزه ساخت وساز در باغات، 
گفت: در این خصوص جای تشــکر دارد که با ورود ریاست شورا، 
جلوی این اقدام گرفته شــد. مــن این موضوع را مطرح می کنم تا 
افکار عمومی و شــهروندان تهرانی در جریان باشند که با نظارت 
شــورا، این کار متوقف شد. از رئیس شورا نیز تشکر می کنم. در این 
میان، دو نکته حائز اهمیت اســت؛ اول اینکه تصمیمات در چنین 
سطحی نیازمند هماهنگی با شورا ســت و یک مدیرکل به تنهایی 
نباید چنین ابلاغ هایی صادر کند. البته شاید ایشان از ساختار آگاهی 
کاملی نداشته باشد، اما لازم است  دیگر چنین مواردی تکرار نشود. 
دوم اینکه در پایان سال باید مراقب ایجاد حواشی بود. این مسائل 
باعث مشغول شــدن ذهن افکار عمومی می شود و ممکن است 
برخی افراد به دنبال سوءاستفاده از چنین مواردی برای چند پرونده 
خاص باشند. ما بارها شاهد بوده ایم که در موضوع باغات، برخی 
تلاش دارند از راه های مختلف سوءاستفاده کنند، اما خوشبختانه با 
نظارت شورا، این اقدامات با موانع جدی روبه رو می شود. بار دیگر 
از تمامی همکاران، به ویژه آقای چمران، بابت پیگیری این موضوع 

قدردانی می کنم.

نامه محرمانه به سران ۳ قوه
روز گذشته باز هم بحران آب و حفر چاه های جدید در تهران در 
صحن شــورای شهر مطرح شد . مهدی چمران درباره حفر چاه ها 
با وجود کاهش آب های زیر زمینی گفت : قرار اســت آبفا ۵۰ تا ۷۰ 
حلقه چاه عمیق ۲۵۰ متری حفر کند که بتواند آب شرب مورد نیاز 
را تأمیــن کند که این اقدام دیگر چاه ها را خشــک خواهد کرد. ما 
نامه ای به رؤسای سه قوه با تمام استدلال ها ارسال کردیم که این 
منابع تا سه سال دیگر مجددا خشک خواهد شد و ما این موضوع 
را صلاح نمی دانیم. مدیریت شــهری بودجه ای در نظر گرفت که 
آبفا هدررفت سد لار را به تهران منتقل کند. حفر چاه ساده ترین کار 
است، اما خطرناک است. ما دیگر چاهی حفر نمی کنیم؛ اگر چاهی 

هست به آبفا تحویل می دهیم.
مهدی پیرهادی ،رئیس کمیســیون ســلامت محیط زیست و 
خدمات شهری شورای شهر تهران نیز از ارسال نامه  های محرمانه 
به پزشــکیان، اژه ای و قالیباف خبر داد و گفــت: بحران کم آبی و 
خطراتی که ممکن اســت مناطق جنوبی و جنوب غربی استان را 
در پی بگیرد، از موضوعات مطرح شــده است و امیدواریم  رؤسای 
سه قوه به این مسئله به طور جدی بپردازند. رونوشت این نامه ها 
نیز به شورای امنیت کشور، ستاد فرماندهی قرارگاه ثاراالله، وزارت 
اطلاعات جمهوری اسلامی، شورای تأمین استان و شهردار تهران 
ارسال شــده اســت . وی ابراز امیدواری کرد: دستگاه های نظارتی 
موضوع فرونشســت زمین را جدی بگیرند و پیگیری دقیق انجام 
دهند که در دهه های آینده شــاهد فرونشســت  در این قسمت ها 
نباشــیم. پیرهادی با بیــان اینکه ســازمان نقشــه برداری میزان 
فرونشســت را ۳۱ ســانتی متر اعلام کرده اســت و بعد از گذشت 
۱۰ ســال، در این محدوده ها سه متر فرو نشست اتفاق می افتد که 
با توجه به وضعیت ســاختمان های فرسوده مناطق جنوبی یک 
هشدار جدی اســت، خطاب به سران سه قوا گفت: زودتر از زمان 
بحــران باید به این موضوع فکر کرد و حفر هرگونه چاه در مناطق 
تهران، مخصوصا مناطق جنوبی و جنوب غربی، موجب خیانت به 
شــهر و شهروندان تهران است. پیرهادی تأکید کرد: با جان آدم ها 

نباید بازی کرد و حفر هرگونه چاه موجب فرونشســت بیشتر و از 
دست دادن جان شهروندان تهرانی است.

کارنامه همیشه مدیر شهرداری
روز گذشته علی محمد مختاری که به باغبان پیر شهر معروف 
اســت و با گذشت نزدیک به پنج دهه فعالیت در شهرداری هنوز 
بازنشسته نشــده و به گفته حبیب کاشانی، خزانه دار، تنها مدیری 
که نمی تواند از گذشــتگان انتقاد کند چون از ابتدا خود مسئولیت 
فضای سبز تهران را بر عهده داشته و در آینده هم خواهد داشت، 
گزارشی از عملکرد مدیریت شهری ششم در حوزه فضای سبز ارائه 
کرد . مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهرداری تهران با 
تأکید بر اینکه تلاش ما این اســت که پوشش گیاهی کمربند سبز 
حفظ شــود، گفت: بر اساس طرح جامع ســرانه فضای سبز برای 
هــر نفر ۱۰ متر، قانون هوای پاک ۱۵ متر و اســتانداردهای جهانی 
حداقل ۱۵ متر اســت که ما اکنون از ســرانه ۱۷.۳ متری بر اساس 
استانداردهای جهانی برخورداریم. مختاری با تأکید بر اینکه اجازه 
قطع یک درخت نیز داده نشــده، گفت: اگر نتوان درخت را حفظ 
کرد، جابه جایی با حضور کارشناس فضای سبز و در فصل مناسب 
انجام می شود. وی با بیان اینکه در خیابان ولیعصر طرحی وجود 
داشــت که مشاور خارجی آن موارد مختلف را بررسی کرد، یادآور 
شد: فاضلاب و کانال آب های سطحی به سمت جنوب، درختان با 
بن ۲۲۰ سانتی متر را دچار مشکل کرد. این باعث شد ریشه درختان 
ضعیف و دچار بیماری شود. مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای 
ســبز شهرداری تهران با بیان اینکه مشــاور در دوره پنجم طرحی 
ارائه کرد، گفت: بنده به شــهردار وقت اعلام کردم که جایز نیست 
گونه های گیاهی از ایتالیا وارد کنیم. در اصفهان ســلامت درختان 
تأیید نشد و از قزوین هزار نهال در میدان مشق کاشتیم و موارد تأیید 
شــد و درختان چنار وارد شده و در خیابان ولیعصر کاشته شدند. 
وی ادامه داد: در بزرگراه شهید چمران کاشت درختان کاج اشتباه 
بود و با یک برف ســنگین، درختان شکســته و واژگون می شدند و 
ما به تدریج گونه های مناســب را جایگزین کردیم. مختاری با بیان 
اینکــه گونه های مقاوم به کم آبی و آلودگــی هوا برای جایگزینی 
انتخاب شدند، تصریح کرد: تهران نیاز به درخت دارد. نمی گوییم 
کــه آلودگی هوا را از بین می برد، اما از آن پیشــگیری می کند. وی 
با اشــاره به تملک ۹۰ باغ برای تبدیل به بوســتان، گفت: بیشترین 
توســعه کمربند ســبز را دوره ششم مدیریت شــهری داشته ایم. 
مختاری با بیان اینکه بنده بشخصه مخالف قطع حتی یک اصله 
درخت هستم، اظهار کرد: هفت هزارو ۷۵۰ هکتار در عرض چهار 
ســال جنگل کاری شده است. در حال مذاکره هستیم که از اراضی 

در اختیار دستگاه ها برای توسعه جنگل کاری استفاده کنیم.
مدیرعامل سازمان بوســتان ها و فضای سبز شهرداری تهران 
اعلام کرد: توانستیم اراضی بلامعارض در اختیار ارگان ها را تحویل 
بگیریم و شش هزار و ۷۰۰ هکتار جنگل کاری منتهی به سد لتیان را 

انجام دهیم که در اختیار شهرداری تهران قرار گرفته است.
مختاری با اعلام اینکه از شــهریور  ۱۴۰۰ تا اسفند   ۱۴۰۳ تعداد 
۱۲۰ بوســتان و هفت هزار و ۷۵۰ هکتار جنگل کاری اجرا شده و به 
بهره برداری رســیده است، گفت: در هیچ یک از بوستان ها از چمن 
استفاده نشده است. ما از هفت سال پیش کاشت چمن را ممنوع 
کردیم و از درخت و درختچه به عنوان جایگزین استفاده کرده ایم. 
وی با بیان اینکه در بهمن ماه ســال ۱۴۰۲ شــهردار تهران گزارش 
وضعیت منابع آبی را از بنده خواستار شد، گفت: بنده اعلام کردم  
اگر وضعیت منابع آبی اصلاح نشــود و منابع آبی پایدار نداشــته 
باشیم، در ســال ۱۴۰۳ نزدیک به ۵۰ درصد درختان تهران خشک 
خواهد شد. شهردار تهران دســتور داد  هر کاری می توانیم انجام 
دهیم تا فضای سبز و همچنین منابع آبی حفظ شود و در فروردین 
 امسال پیش از تخصیص بودجه، هشت پیمانکار برای اجرای خط 

انتقال به کار گرفته شدند.
وی افــزود: در بدو ورود مدیریت شــهری ششــم از ۹ میلیون 
مترمکعب پســاب برای آبیاری استفاده می کردیم که تا پایان سال 
قبل بــه ۲۳ میلیون متر مکعب رســید. بر اســاس تفاهم وزارت 
کشــور و شــهرداری، در افق ۱۴۱۰ باید به ۱۴۵ میلیون متر مکعب 
برسیم. امســال از ۵۶ میلیون متر مکعب استفاده می کنیم و پنج 
ســال از برنامه جلوتر هستیم. مختاری گفت: در ابتدای این دوره، 
۴۷ کیلومتر خط انتقال پســاب وجود داشت و امروز ۱۲۹ کیلومتر 
خــط انتقال داریم. از تصفیه خانه لواســان بــرای منطقه ۱ و ۴ و 
تصفیه خانه اکباتان برای منطقه ۵ و ۲۱ اســتفاده شــده اســت. 
تصفیه خانه فیروز بهرام نیز چند منطقه را پوشــش می دهد. وی 
با بیان اینکه ۱۶ مشاور برای این اقدام به کار گرفته ایم، یادآور شد: 
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورا هر دوشنبه با بنده و مشاور ما 
در طرح، درخصوص وضعیت انتقال پساب تصفیه خانه ها جلسه 
برگزار می کند و گزارش اقدامات در این جلســات ارائه می شــود. 
مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای سبز شــهرداری تهران با 
بیان اینکه لوله گذاری ها تا تصفیه خانه ها انجام شده است، گفت: 
دوستان می گویند تا مبلغ پساب پرداخت نشود، پساب به ما تحویل 
داده نخواهد شــد. با توجه به حفظ منابع آبی، باید ارائه پســاب 
رایگان  یا رقمی بســیار کم باشد و ما در این زمینه با آبفا با مشکل 
مواجه شده ایم. حبیب کاشانی نیز گفت: در برخی از سایت ها اجاره 
درخت برای صدور پایان کار داده می شود و چنارهای چندساله به 
چند میلیون تومان اجاره داده می شــود و تماس هم گرفته شده 
و این موضوع را تأیید کردند و حتی فرد فروشــنده اعلام کرده که 
ایرادات شهرداری را هم رفع می کند که باید این موضوع با کمک 

اداره حقوقی شهرداری تهران حل وفصل شود. ناصر امانی، عضو 
 شورای شهر تهران در ســیصد و یازدهمین جلسه صحن شورا ، در 
واکنش به گزارش رئیس ســازمان بوســتان ها و فضای سبز شهر 
تهران گفت: گرچه در تمامی ادوار مدیریت شهری، توسعه فضای 
سبز با فراز و نشیب هایی همراه بوده است، اما به نظر می رسد   امروز  
مهم تر از توســعه آن، حفظ درختان تنومندی است که از گذشته 
به ما ارث رسیده اند. درختانی که ده ها سال پیش کاشته شده اند و 
اکنون درختان ارزشمند شهر ما را تشکیل می دهند. همان طور که 
در آن مصرع معروف گفته شده، دیگران کاشتند و ما خوردیم/ ما 

بکاریم تا دیگران بخورند.
امانی گفت: در کنار توسعه فضای سبز، باید از این سرمایه های 
طبیعی مراقبت کنیم و اجازه ندهیم تخریب یا قطع شوند. در عین 
حــال، باید درختان جدیدی نیز بکاریم، چه در داخل شــهر و چه 
در حاشــیه آن، تا نسل های آینده نیز از این نعمت بهره مند شوند. 
یکی از مهم ترین موضوعات، بوستان های جنگلی تهران است که  
همان طور که جناب آقای مختاری اشاره کردند، از پیش از انقلاب 
در حومه شــهر تهران بوده و اکنون درون شــهر قرار گرفته اند. از 
ابتدای این دوره، بحث عدم آبرسانی مناسب و گرفتار شدن درختان 
ارزشمند این بوستان ها به آفات مطرح بوده است. از شهریور ۱۴۰۰، 
این نگرانی از سوی اعضای شورا و دوستداران محیط  زیست تهران 
بارها مطرح شــد و در همین صحن شورا نیز بارها تذکر داده شد، 
اما متأســفانه اکنون کار به مرحله جراحی رســیده و شاهد قطع 
درختان ارزشــمند هستیم. عضو شورا افزود: مسئله اینجاست که 
نه تنها آبرسانی به موقع انجام نشده، بلکه برای جلوگیری از شیوع 
آفات نیز اقدامی صورت نگرفته اســت و حالا درختانی که سال ها 
برای رشد آنها زحمت کشیده شده، در حال قطع شدن هستند. این 
مسئله محدود به چند صد درخت نیست؛ طبق آمار رسمی منابع 
طبیعی، در سال گذشته ۱۳ هزار درخت در سه بوستان بزرگ دچار 
مشکل آبرسانی شده بودند. حالا مشخص نیست که این آمار امروز 
به چه رقمی رســیده اســت. آیا واقعا در این چهار سال نمی شد 

اقدامی برای جلوگیری از این فاجعه انجام داد؟
امانــی با بیان اینکه موضوع دیگر، نحــوه جابه جایی درختان 
و فصل مناسب این کار اســت، تأکید کرد: بارها درباره این مسئله 
در صحن شــورا تذکر داده شــده، اما همچنان شاهد بی توجهی 
در این زمینه هســتیم؛ به ویژه زمانی که جابه جایی درختان توسط 
پیمانکاران شــهرداری انجام می شــود. آخرین نمونه، جابه جایی 
درختــان خیابان ســتارخان از محــدوده توحید به ســمت غرب  
در جریــان یک پروژه عمرانی شــهرداری بــود. فیلم های موجود 
نشــان می دهند که در این جابه جایی، استانداردهای لازم رعایت 
نشــده است. بخش هایی از ریشــه درختان در خاک باقی مانده  و 
درختانی که با ریشه جابه جا شده اند، در محل جدید ممکن است 
دوام نیاورند. این مشــکل در بسیاری از پروژه های شهری، از جمله 

زیرگذرها، رمپ ها و لوپ های بزرگراهی نیز مشاهده شده است.
این عضو شــورا با اشــاره بــه قطع درختان در بوســتان یاس 
جنوبی گفت: متأســفانه  فیلم های موجود نشان می دهند در این 
بوســتان  که عمر زیادی هم نــدارد، تعــدادی از درختان در حال 
قطع شدن هســتند. چرا چنین اتفاقی در یک بوستان تازه تأسیس 
رخ می دهد؟ متأســفانه  ســازمان های دولتی و نهادهای عمومی 
در خصوص نگهداری و حفاظت از درختان، به صورت خودمختار 
عمل می کنند. گزارش ها و تذکرات متعددی در شورا ارائه شده، اما 
همچنان شاهد قطع درختان هستیم. شهرداری اعلام کرده که این 
تخلفات را به مراجع قضائی گزارش داده، اما مشخص نیست که 
این پرونده ها به چه سرانجامی رسیده اند. آیا برخوردی با متخلفان 
صورت گرفته اســت؟ آیا جریمه های ســنگینی برای آنها در نظر 
گرفته شده است؟ یا اینکه این جریمه ها تنها هنگام پایان کار اعمال 

می شود و فقط فشار آن بر مردم وارد می شود؟
او ادامه داد: نکتــه مهم دیگر، عدم هماهنگی بین حوزه های 
فضای سبز و شهرســازی در صدور پروانه های ساختمانی است. 
بارها تأکید کرده ام که آموزش، اطلاع رسانی و هماهنگی بین این دو 
حوزه می تواند بسیاری از مشکلات را حل کند. بااین حال، همچنان 
در کمیســیون ماده ۷۷ شاهد پرونده هایی هستیم که به دلیل این 
عدم هماهنگی، پس از صدور پروانه مشخص می شود که تعداد 
و نوع درختان موجود در زمین مشــخص نبوده و اطلاعات کافی 
در این زمینه ثبت نشده است. این مسئله باعث ایجاد مشکلات و 
اختلافات متعددی در فرایند ساخت وساز و نگهداری فضای سبز 
شده است. او با اشاره به ضرورت حفظ درختان معابر و خیابان های 
شهر تهران  گفت: در بازدیدهای میدانی و گفت وگو با شهروندان، 
تقریبا در تمامی مناطق شــهر، به این مســئله اشــاره شده است. 
درختان حاشیه معابر، به ویژه در خیابان ها و کوچه های فرعی، در 
معرض آســیب های متعددی قرار دارند. عدم رسیدگی به موقع، 
مشــکلات آبیاری، تجمع زباله و ریختن آســفالت و پسماندهای 
ســاختمانی در اطراف درختــان، همگی از مواردی هســتند که 
به وضوح قابل مشاهده اند. این عوامل باعث آسیب دیدن درختان و 

در نتیجه کاهش سرانه فضای سبز می شود.
امانــی گفــت: در نهایــت  لازم اســت شــهرداری تهــران و 
مجموعه های مســئول، برنامه ای جامع و دقیــق برای نگهداری 
فضــای ســبز، جلوگیــری از تخریب درختــان و حفــظ درختان 
معابر شــهری تدویــن کنند. جنــاب آقای مختاری  که شــخصا 
حساســیت بالایــی روی ایــن موضوع دارنــد، قطعــا می توانند 
نقش مهمــی در این مســیر ایفــا کنند. امیــدوارم این مســائل 

هرچه سریع تر رسیدگی شود.
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